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Zápis z jednání Komise tuzemského rozvoje ČNS 
konaného dne 8.12.2011 v Plzni 

 

Účastníci 
Členové komise Martin Maršálek, Vladimír Pavlík, Tomáš Vaňourek, David Černý 
Omluveni  Vladimíra Voithová 

Usnášeníschopnost 

Jednání se účastní nadpoloviční většina členů komise, orgán je usnášeníschopný. 

Program jednání 

1 Jednání s MK ČR a MŠMT ČR 

Zástupci komise se setkali se zástupcem Ministerstva kultury ČR (ministr Jiří Besser) a zástupcem 
Ministerstva školství, mládeže a tělovýchovy ČR (náměstek ministra Jan Kocourek). Předmětem 
jednání byla myšlenka, kdy různé společenské, kulturní a další národní aktivity, obyčeje či památky 
požívají určitého zvýhodnění a tím i zvýšené podpory. Proč by i sporty, narozené v ČR, nemohly 
požívat určitého zvýhodnění vůči ostatním? Vždyť náš nohejbal je sportem s oficiálně letos 
pětasedmdesátiletou tradicí. 

Z jednání s Jiřím Besserem vyplynulo mj., že: „Kompetence jednotlivých rezortů jsou stanoveny zákonem 
číslo 2/1969 Sbírky (Kompetenční zákon). Problematika sportu náleží jednoznačně Ministerstvu školství, 
mládeže a tělovýchovy. Problematika sportu je však z hlediska historického také zajímavá i pro Ministerstvo 
kultury, proto se jí zabývá i Národní muzeum, které převzalo bývalé Muzeum tělesné výchovy a sportu. Proto 
otázka ke speciálnímu postavení nohejbalu a dalších v České republice vzniklých sportů by měla být 
směrována na odborné pracoviště tohoto muzea. To by se také mělo vyjádřit ke specifickému postavení 
nohejbalu v rámci dědictví sportů, praktikovaných na území českých zemí, jako specifické součásti 
společenského dědictví. Současné právní předpisy rezortu kultury ani neumožňují, aby sport bylo zařazen do 
nemateriálního kulturního dědictví v gesci Ministerstva kultury. Terminologickým vodítkem pro jeho 
vymezení je metodika pro Seznam nemateriálních statků tradiční a lidové kultury ČR, který je zřizován na 
základě článku 12 Úmluvy o zachování nemateriálního kulturního dědictví, jež vstoupila v platnost v roce 
2009 a má povahu zákona. Tato právní norma stanoví, že nemateriální kulturní dědictví se projevuje zejména 
v ústní tradici a vyjádření, interpretačním umění, ve společenských zvyklostech, obřadech a slavnostních 
událostech, ve vědomostech a zkušenostech, týkajících se přírody a vesmíru, v dovednostech spojených 
s tradičními řemesly. Ze znění této úmluvy, ani z jejích mezinárodních prováděcích předpisů či akt 
diplomatických jednání, která jí předcházela, je zřejmé, že nebylo záměrem, aby se vztahovala na moderní 
sporty.“ 

Z jednání s Janem Kocourkem vyplynulo mj., že: „V rezortu sportu probíhají v současné době rozsáhlé 
změny, týkající se financování sportu. Je připravována koncepce podpory sportu, která jistě dozná řady 
dalších úprav. O tom, že by sporty, které vznikly v ČR nebo jejích předchůdcích, měly nějaké zvýhodnění vůči 
ostatním, jsme zatím nijak při poradách neuvažovali. S podobnou tématikou už se na nás v minulosti obrátili 
i zástupci např. národní házené. Podobné úvahy vznikají a mají určité oprávnění. Osobně se budu snažit do 
nové koncepce prosazovat určité zvýhodnění sportů, které se mohou pochlubit delší tradicí. Historie sportu 
by měla být v posuzovacích kritériích zohledněna.“ 
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2 Prodej metodické publikace 

Nakladatelství odborné literatury Grada Publishing vydalo v říjnu 2010 již druhé aktualizované a 
rozšířené vydání odborné metodické publikace Nohejbal autorů V. Pavlíka a M. Maršálka. Z důvodu 
doprodání zásob některých odborných publikací tohoto nakladatelství dochází současně také u této 
publikace k přechodnému snížení ceny na 49 Kč. Komise upozorňuje případné zájemce o publikaci 
na tuto velmi výhodnou obchodní nabídku. 

3 Vzdělávací akce trenér ů a rozhod čích 

V. Pavlík informoval o koncepci vzdělávacích akcí trenérů a rozhodčích v příštím roce. Bližší 
podrobnosti stran těchto akcí budou upřesněny na příštím zasedání komise. Doškolení trenérů 
nohejbalu C a D licencí (původní termín 17.12., Praha) bylo z důvodu menšího počtu přihlášených 
přeloženo na 1. čtvrtletí roku 2012 a proběhne společně se školením trenérů C licence. Pozvánka 
bude opět zveřejněna na stránkách ČNS. 

Školení a doškolení a seminář rozhodčích by měl proběhnout také během 1. čtvrtletí roku 2012, a to 
na čtyřech různých místech (Praha, Plzeň, Karlovy Vary, Morava). Přesný typ vzdělávací akce na 
daném místě bude upřesněn v pozvánkách. 

4 Pohár ČNS základních škol ve školním ro čníku 2012/13 

M. Maršálek informoval o záměru částečného obnovení soutěže, která probíhala v letech 2006-2009. 
Se stávajícími minimálními prostředky a personálním obsazením je velmi složité organizovat tak 
obsáhlou vícestupňovou soutěž. Z tohoto důvodu byl navržen menší koncept pro Prahu a 
Středočeský kraj, který by měl být zajištěn mj. i dotacemi z pražského magistrátu a Středočeského 
kraje. Součástí projektu je i pravidelná komunikace se základními školami na základě předchozích 
zkušeností a na základě provedeného šetření na školách. Pokud se prokáže reálná dlouhodobější 
životaschopnost soutěže, bude postupně rozšiřována do dalších krajů v ČR. 

5 Návrh dopln ění Pravidel pro sout ěže žáků základních škol 

Komise žádá kolegy z Komise mládeže o spolupráci na přípravě návrhu takového doplnění pravidel 
nohejbalu pro oblast žáků základních škol, aby bylo možné větší zapojení nohejbalu v rámci školní 
výuky, resp. školou organizovaných kroužků či školních sportovních klubů, než je tomu dosud. 

Současná pravidla mají pro tuto kategorii dle názoru komise několik nevýhod, které znesnadňují 
větší zapojení nohejbalu do škol. Jsou to především malý počet do hry zapojených hráčů (max. 6 
hráčů představuje necelou třetinu účastníků hodiny TV, nezapojení žáci zlobí), vysoké požadavky na 
dobrou kopací techniku a ovládání míče (žáci nejsou schopni realizovat více úspěšných herních 
kombinací po sobě a brzy je hra nebaví), velké rozměry hřiště pro kolektivní disciplíny (menší hřiště 
více rozvíjí pohyb a techniku, navíc u řady hal umožňuje využití hrací plochy pro více hřišť). Tyto 
nevýhody by návrh měl částečně nebo úplně redukovat. 

6 Anketa Nohejbalista roku 2011 

Komise navrhuje VV ČNS provést vyhodnocení ankety ve stejném rozsahu a podle stejné metodiky 
z předchozích let. V případě souhlasu je D. Černý pověřen vyhodnocením a předáním výsledků na 
VV.  

7 Stav rozhod čích 

Komise žádá Komisi rozhodčích o předání informací, jak se v praxi projevila opatření navržená KTR 
ČNS (rozpracována dále VV ČNS a schválena VH ČNS). Zejména to, jak se změnil počet 
rozhodčích, rozhodujících republikové soutěže. Též, jak dopadlo oslovení nových rozhodčích, 
jejichž seznam byl Komisi rozhodčích předán. 

Zapsal: Martin Maršálek v.r. Ověřil: členové komise 


